



نموذج محتويات السيرة الذاتية لأعضاء هيئة التدريس في الجامعة

اللغة الإنجليزية	البيانات ب	البيانات باللغة العربية	
Personal Information	Name: Muneer Muslih Mohammed ALwesabi Academic Degree: Associate Professor Specialty: Health Management Faculty: Medical Administration Department: Health service Management E-mail: mwesabi@21umas.edu.ye .	 الاسم: منير مصلح محمد الوصابي الدرجة العلمية: أستاذ مشارك بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية. التخصص العام: إدارة اعمال. التخصص الدقيق: إدارة الجودة في الخدمات الصحية والمستشفيات. العمل الحالي: عميد كلية الإدارة الطبية بجامعة العمل العلوم الطبية والتطبيقية. رقم الهاتف: (777405390). 	- المعلومات الشخصية -

Personal Summary	Associate Professor of Health Management, Founder and Dean of the Faculty of Medical Management at 21 September University, she held many administrative positions in private institutions and hospitals until 2015, then she devoted herself to academic work at 21 September University of Medical and Applied Sciences and participated in its establishment in May 2016, and graduated in holding many administrative and academic positions at the university as a faculty member, then head of a scientific department, then vice president and dean of the quality center to the assistant university president for hospitals and training, a national expert in the field of quality and academic and health accreditation and participated in the specification and	الإدارية في المؤسسات والمستشفيات الخاصة حتى عام 2015م، ثم تفرغت للعمل الاكاديمي بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية وشاركت في تأسيسها في مايو 2016م، وتدرجت في شغل العديد من المناصب الإدارية والأكاديمية بالجامعة عضو هيئة تدريس ثم رئيس قسم علمي ومن ثم نائب وعميد كلية وعميد مركز الجودة وصولا لمساعد رئيس الجامعة لشؤون المستشفيات والتدريب، خبير وطني في مجال الجودة والاعتماد الاكاديمي والصحي وشاركت في التوصيف والمراجعة المعيارية لكل برامج الجامعة ومقرراتها الدراسية لغاية يوليو 2024م، نشرت الخرودة والاعتماد الاكاديمي والصحي الجامعة ومقرراتها الدراسية لغاية يوليو 2024م، نشرت الخرودة والاعتماد الاكاديمية بنشرت المناسبة لغاية يوليو 2024م، نشرت المناسبة كلية كلية كلية كلية كلية كلية كلية كلي	نبذة تعريفية
	department, then vice president and dean of the quality center to the assistant university president for hospitals and training, a national expert in the field of quality and	لمساعد رئيس الجامعة لشؤون المستشفيات والتدريب، خبير وطني في مجال الجودة والاعتماد الاكاديمي والصحي وشاركت في التوصيف والمراجعة المعيارية لكل برامج الجامعة ومقرراتها الدراسية لغاية يوليو 2024م، نشرت العديد من الأبحاث والمكتب، وشاركت في عدة مؤتمرات علمية وندوات وورش عمل ودربت ودرست عدة مقررات	•

Health Services and Hospitals, from University of Algiers 3 on 10/4/2012 a very good grade, after discussin Master's thesis entitled "The Role Quality Systems in Improving Performance of Health Facilities in Ye - A Case Study of the Model Hospital - I obtained a PhD in Manage Sciences (Administration) from Department of Public Manage	و in iness والاقتصاد تخصص إدارة إعمال، من جامعة والاقتصاد تخصص إدارة إعمال، من جامعة والقود. كربلاء عام 2005/2004 بتقدير ممتاز، وكان ترتيبي هو الأول على الكلية. - حصلت على منحة دراسية لتحضير الماجستير في الديمة المجنية عام 2010م، وقد حصلت على الديمة الطية الشعبية عام 2010م، وقد حصلت على التخصص الدقيق ادارة الجودة في الخدمات الصحية والمستشفيات، من جامعة الجزائر3 في المحستير بعنوان "دور أنظمة الجودة في تحسين أداء وقا المرافق الصحية في اليمن – دراسة حالة مستشفي ماجستير بعنوان "دور أنظمة الجودة في تحسين أداء على المرافق الصحية في اليمن – دراسة حالة مستشفي على درجة الدكتوراه في علوم التسيير (الادارة) من قسم علوم التسيير العمومي الصحية والمستشفيات) من جمهورية الجزائر الديمقر اطية المستشفيات) من جمهورية الجزائر الديمقر اطية والمستشفيات) من جمهورية الجزائر الديمقر اطية	التعليم
---	--	---------

	Hospitals) from the People's Democratic Republic of Algeria in May 2017, from the Faculty of Economics, Commerce and Management Sciences, University of Algiers 3, after discussing a thesis entitled "The Impact of Developing Health Human Resources on the Effectiveness of Applying Accreditation Standards in Yemeni Hospitals - An Applied Analytical Study on a Sample of Yemeni Hospitals that Apply Accreditation Standards."	الشعبية في مايو عام 2017م، من كلية العلوم الاقتصادية والتجارية وعلوم التسيير، بجامعة الجزائر 3، بعد مناقشة اطروحة بعنوان "أثر تطوير الموارد البشرية الصحية في نجاعة تطبيق معايير الاعتماد في المستشفيات اليمنية – دراسة تطبيقية تحليلية على عينة من المستشفيات اليمنية التي تطبق معايير الاعتماد".	
Personal Skills	- I am good at teaching and academic training, making strategic and executive plans, estimated budgets, surveys, evaluations and analysis for hospitals and various organizations according to international quality standards. - An expert in the field of quality, academic and health accreditation, making descriptions and standard reviews of academic programs and course descriptions. - I am good at the arts of management, account management, review and auditing, preparing final accounts and financial management for various types of companies and institutions, and I am also good at managing purchases and sales for	 اجید التدریس والتدریب الأكادیمي، و عمل الخطط الاستراتیجیة والتنفیذیة والموازنات التقدیریة والمسوحات والتقییمات والتحلیل للمستشفیات ومختلف المنظمات وفقا لمعاییر الجودة العالمیة. خبیر في مجال الجودة والاعتماد الاكادیمي والصحي و عمل التوصیفات والمراجعة المعیاریة للبرامج الاكادیمیة و توصیفات المقررات الدراسیة. أجید فنون الادارة، وإدارة الحسابات والمراجعة والتدقیق و إعداد الحسابات الختامیة و الإدارة المالیة و المختلف أنواع الشركات والمؤسسات، كما أجید 	المهارات الشخصية



companies various types of and institutions.

- I am good at speaking and writing English.
- I am good at using and maintaining computers and dealing with most programs, applications and databases.
- I am good at managing the accounting system and the wholesale and retail trade system for Data Soft and Yemen Soft and I am good at working on them, and I can manage and work on any financial, accounting or inventory system for any company.
- I am good at managing the hospital system for the international company and the pharmacy system as well as the Data Soft Company system and I am good at working on them.
- I am good at managing, preparing and planning to establish projects as well as preparing feasibility studies.
- Specialized in planning, development and application of quality systems accreditation standards in health. educational and production service companies and institutions of all kinds.
- dealing and negotiating with others.

إدارة المشتربات و المبيعات لمختلف أنواع الشركات و المؤ سسات.

- أحد اللغة الانجليز بة نطقاً و كتابة.
- أجيد استخدام و صيانة أجهزة الكمبيوتر و التعامل مع معظم البرامج والتطبيقات وقواعد البيانات.
- أجيد إدارة النظام المحاسبي ونظام تجارة الجملة و التجزئة لشركة داتا سوفت ويمن سوفت وأجيد العمل عليها، وبإمكاني الإدارة و العمل على أي نظام مالي أو محاسبي أو مخزني لأي شركة.
- أجبد إدارة نظام المستشفيات للشركة الدولية ونظام الصيدليات وكذلك نظام شركة داتا سوفت وأجيد العمل عليها.
- أجبد الادارة و الاعداد و التخطيط لاقامة المشر و عات وكذا إعداد در اسات الجدوي.
- متخصص في التخطيط والتطوير وتطبيق نظم - I am good at leadership, management, الجودة ومعايير الاعتماد في الشركات والمؤسسات

		الخدمية الصحية والتعليمية والإنتاجية بمختلف أنواعها. أنواعها. أجيد القيادة والإدارة والتعامل والتفاوض مع الأخرين.	-
Professional Experiences:	 - I worked as a financial and administrative manager at Al-Thawra Specialized Medical Clinic in Haiz during the period from 9/1/2004 to 7/1/2007. - I worked as a general manager at the modern capital hospital in Sana'a during the period from 9/1/2007 to 8/30/2008. - I worked as a general manager at Al-Thawra Specialized Medical Clinic (currently Al-Taawon Hospital) during the period from 9/1/2008 to 10/15/2009. Then I devoted myself to preparing my master's degree. - I worked as an accounts manager and an electronic information system manager (accounts, warehouses, sales and purchases) at Qanaf Abd Rabbuh Group for General Trade and Refrigeration from 9/1/2013 to 11/4/2015. - I was appointed as a vice dean of the College of Medical Administration at 	بصنعاء خلال الفترة من 2007/9/1م وحتى بصنعاء خلال الفترة من 2008/8/30م. عملت مديرا عاماً لمستوصف الثورة الطبي التخصصي (مستشفى التعاون حالياً) في الفترة من 2008/9/1م. ثم تفرغت لتحضير شهادة الماجستير.	الخبرات المهنية والاكاديمية



September 21 University for Medical and Applied Sciences in August 2016.

- I was appointed academically as an assistant professor at September 21 University for Medical and Applied Sciences in July 2017. I have taught many specialized courses for the bachelor's and master's degrees, including: strategic health management, advanced strategic management, principles health mathematics management, administrative sciences, hospital management, health marketing, skills. communication total quality management in health services, medical services management, foundations of scientific research, health information systems, financial management, health production management, quality improvement in health services, change management organizational and development, support health services management, nursing services management, medical supply and logistics management, advanced management of health services and patient safety, quality management and qualitative improvement of health care services, advanced strategic management, health ethics and international health legislation.

- تعينت نائب عميد كلية الادارة الطبية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في اغسطس2016م.
- تعينت اكاديميا بدرجة استاذ مساعد بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في يوليو 2017م، وقد قمت بتدريس العديد من المقررات الدراسية التخصصية لمرحلتي البكالوريوس والماجستير ومنها: الادارة الاستراتيجية الصحية، الادارة in الاستراتبجبة المتقدمة، مبادئ الادارة الصحبة، الرياضيات في العلوم الادارية، ادارة مستشفيات، تسويق صحى، مهارات الاتصال، ادارة الجودة الشاملة في الخدمات الصحية، ادارة الخدمات الطبية، اسس البحث العلمي، نظم المعلومات الصحية، ادارة مالية، ادارة الانتاج الصحي، تحسين الجودة و النوعية في الخدمات الصحية، ادارة التغيير و التطوير التنظيمي، ادارة الخدمات الصحية المساندة، ادارة خدمات التمريض، إدارة الأمداد والتموين الطبي، الإدارة المتقدمة للخدمات الصحية وسلامة المرضى، إدارة الجودة والتحسين النوعي لخدمات الرعابة الصحبة، الادارة الاستراتبجية الصحبة المتقدمة، الاخلاقبات و التشر بعات الصحبة الدو لية.



- I was promoted academically to the rank of associate professor at September 21 University for Medical and Applied Sciences in April 2023.
- I was appointed Head of the Department of Medical Services and Hospitals Management at the Faculty of Medical Administration at September 21 University for Medical and Applied Sciences in July 2017 until now.
- Appointed Dean of the College of Medical Administration at September 21 University for Medical and Applied Sciences in July 2017.
- Head of the Preparatory Committee for the First Annual Conference on Self-Assessment of Quality Standards and Academic Accreditation, which was held at September 21 University for Medical and Applied Sciences during the period from February 18-20, 2018.
- Assigned to chair several academic and administrative work committees at September 21 University for Medical and Applied Sciences.
- Appointed Assistant to the President of September 21 University for Medical and Applied Sciences for Hospital and Training Affairs on September 9, 2019.

- ترقيت أكاديميا الى درجة أستاذ مشارك بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في إبريل 2023م.
- تعينت رئيس قسم ادارة الخدمات الطبية والمستشفيات بكلية الادارة الطبية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في يوليو 2017م وحتى الان.
- تعينت عميد لكلية الادارة الطبية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في يوليو2017م.
- رئيس اللجنة التحضيرية للمؤتمر السنوي الاول للتقييم الذاتي بمعايير الجودة والاعتماد الأكاديمي الذي اقيم بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية خلال الفترة من 18-20 فبراير 2018م.
- كلفت برئاسة العديد من لجان العمل الاكاديمية والادارية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية.
- تعينت مساعد لرئيس جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية لشؤون المستشفيات والتدريب في 2019/9/9



- Appointed Vice President of the Clinical Department at September 21 University for Medical and Applied Sciences in January 2020 until now.
- Appointed Vice President of the Editorial Board of September 21 University for Medical and Applied Sciences Journal in April 2022 until now.
- Appointed Academic Supervisor of the Health Administration Master's Program at September 21 University in August 2022 until now.
- Appointed Dean of the Center for Development and Quality Assurance at September 21 University for Medical and Applied Sciences in February 2022.
- Head of the Internal Review and Examination Committee for Program Self-Evaluation Studies and Member of the Supreme Supervisory Committee for Self-Evaluation at September 21 University for Medical and Applied Sciences during the period from November 2023 to July 2024.
- Head of the University's Code of Conduct Team 2024.
- Appointed Dean of the College of Medical Administration for the second time at September 21 University for Medical and Applied Sciences in August 2024 until now.

- تعينت نائبا لرئيس الدائرة السريرية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في يناير 2020م وحتى الان.
- تعينت نائباً لرئيس هيئة تحرير مجلة جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في ابريل 2022م وحتى الان.
- تعينت مشرفا أكاديميا لبرنامج ماجستير الادارة الصحية بجامعة 21 سبتمبر في اغسطس 2022م وحتى الان.
- تعينت عميداً لمركز التطوير وضمان الجودة بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في فبراير 2022م.
- رئيس لجنة المراجعة والفحص الداخلي لدراسات التقويم الذاتي البرامجي وعضو اللجنة الاشرافية العليا للتقييم الذاتي بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية خلال الفترة من نوفمبر 2023م الى يوليو 2024م.
- رئيس فريق مدونة السلوك الوظيفي بالجامعة 2024م.

سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية 21 جامعة **21** September UMAS

		تعينت عميدا لكلية الإدارة الطبية للمرة الثانية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في أغسطس 2024م وحتى الان.	-	
Projects	 Participated in the establishment of September 21 University for Medical and Applied Sciences in June 2016. Participated in the establishment of the College of Medical Administration at September 21 University for Medical and Applied Sciences in June 2016. Head of the team for describing the Bachelor of Health Administration program and courses at September 21 University for Medical and Applied Sciences in August 2016. Participated in preparing, reviewing and updating various organizational, academic and administrative regulations and annual spending plans at September 21 University for Medical and Applied Sciences during the period from June 2016 to July 2024. Active participation in workshops to prepare and update national standards for academic accreditation, programs and institutions, which were held over two years by the Academic Accreditation Council during the period from January 2020 to June 2024. 	شاركت في تأسيس جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في يونيو 2016م. شاركت في تأسيس كلية الادارة الطبية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في يونيو رئيس فريق توصيف برنامج ومقررات بكالوريوس الادارة الصحية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في أغسطس 2016م. شاركت في اعداد ومراجعة وتحديث مختلف اللوائح التنظيمية والاكاديمية والادارية وخطط الانفاق السنوية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية خلال الفترة من يونيو 2016 وحتى يوليو 2024م. يوليو 2024م. المشاركة الفاعلة في ورش اعداد وتحديث المعايير الوطنية للاعتماد الاكاديمي البرامجي والمؤسسي الوطنية للاعتماد الاكاديمي البرامجي والمؤسسي	-	المشاريع المنجزة



- Active participation in describing the Bachelor and Master of Health Administration programs at Al-Razi University, the National University and the Yemeni Council for Medical Specialties.
- Standard reviewer for academic program descriptions and courses in all colleges and academic programs at September 21 University for Medical and Applied Sciences during the period from June 2016 to July 2024.
- Member of the National Team for Evaluation of Health Administration Programs at the Academic Accreditation and Quality Assurance Council for Higher Education October 2022.
- Head of the National Academic Standards Preparation Committee (NARS) for the Health Administration course at the Academic Accreditation and Quality Assurance Council for Higher Education January 2023.
- Participated in the description, review and development of the Bachelor of Medicine and Surgery program, courses and blocks in the block system (5+1) at September 21 University for Medical and Applied Sciences.
- Participated in the description and review of academic programs at the College of

- التي عقدت على مدى عامين بمجلس الاعتماد الاكاديمي خلال الفترة من يناير 2020 الى يونيو 2024م.
- المشاركة الفاعلة في توصيف برنامجي بكالوريوس وماجستير الإدارة الصحية بجامعة الرازي والجامعة الوطنية والمجلس اليمني للاختصاصات الطبية.
- مراجع معياري لتوصيفات البرامج الاكاديمية والمقررات الدراسية في كل الكليات والبرامج الاكاديمية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية خلال الفترة من يونيو 2016 الى يوليو 2024م.
- عضو الفريق الوطني لتقييم برامج الادارة الصحية بمجلس الاعتماد الأكاديمي وضمان جودة التعليم العالي اكتوبر 2022م.
- رئيس لجنة اعداد المعايير الاكاديمية الوطنية (NARS) لمساق الادارة الصحية بمجلس الاعتماد



Dentistry (Bachelor of Oral and Dental Medicine and Surgery, Bachelor of Dental Technology) at September 21 University for Medical and Applied Sciences.

- Participated in preparing the strategic directions (2021-2025) for the university and its colleges.
- Active participation in establishing and activating the September 21 University Journal for Medical and Applied Sciences in April 2022.
- Head of the Health Administration Master's Program and Course Description Team at September 21 University for Medical and Applied Sciences in August 2018.
- Participated in workshops and environmental analysis processes and preparing the national health strategy to improve the quality of health services in the Yemeni health system 2023-2028.
- Participated in preparing and implementing workshops to publicize the strategic directions of September 21 University for Medical and Applied Sciences and its affiliated colleges until July 2024.
- Participated in preparing and implementing workshops to publicize the description of all academic programs

الأكاديمي وضمان جودة التعليم العالي يناير 2023م.

- شاركت في توصيف ومراجعة وتطوير برنامج ومقررات وبلوكات بكالوريوس الطب والجراحة بنظام البلوك (5+1) بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية.
- شاركت في توصيف ومراجعة البرامج الاكاديمية بكلية طب الاسنان (بكالوريوس طب وجراحة الفم والاسنان، بكالوريوس تكنولوجيا صناعة الاسنان) بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية.
- شاركت في اعداد التوجهات الاستراتيجية (2021-2025) للجامعة وكلياتها.
- المشاركة الفاعلة في انشاء وتفعيل مجلة جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في ابريل 2022م.
- رئيس فريق توصيف برنامج ومقررات ماجستير الادارة الصحية بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في أغسطس 2018م.

سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية 21 جامعة **21** September UMAS

	(bachelor's, master's) open at September 21 University for Medical and Applied Sciences during the period from June 2016 to July 2024.	شاركت في ورش وعمليات التحليل البيئي وإعداد الاستراتيجية الصحية الوطنية لتحسين جودة الخدمات الصحية في النظام الصحي اليمني 2023-2028م. شاركت في اعداد وتنفيذ ورش اشهار التوجهات الاستراتيجية لجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية والكليات التابعة لها لغاية يوليو 2024م. شاركت في اعداد وتنفيذ ورش اشهار توصيف كل شاركت في اعداد وتنفيذ ورش اشهار توصيف كل البرامج الاكاديمية (بكالوريوس، ماجستير) المفتوحة بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية خلال الفترة من يونيو 2016 وحتى يوليو 2024م.	-	
Professional Affiliations	 Deputy Editorial Board Chairman of the Refereed Scientific Journal of September 21 University for Medical and Applied Sciences. Advisor to the National Team for Healthcare Quality. Member of the National Team for the Code of Professional Conduct. 	نائب رئيس هيئة التحرير للمجلة العلمية المحكمة بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية. مستشار الفريق الوطني لجودة الرعاية الصحية. عضو الفريق الوطني لمدونة السلوك الوظيفي.	-	الانتماءات المهنية



الدورات



according to the standards (WFME), which was held at the Yemeni Accreditation and Quality Assurance Council for Higher Education during the period from September 9-10, 2020.

- Participated as an external arbitrator in the workshops to review and approve the Master's Program in Health Administration at Al-Razi University and the Yemeni Council for Medical Specialties.
- Participated in updating the clinical training guides for students of the faculties of September 21 University (clinical pharmacy, laboratory medicine, higher nursing, medical administration, midwiferv technician. operations technician, anesthesia and intensive care technician),
- Participated in the workshop to approve and announce the unified classification of by the Information Technology Center at the Ministry of Higher Education in partnership with the Academic Accreditation Council on January 4, 2022.
- I participated in all training workshops and scientific seminars related to the quality of university education and the preparation and development of academic accreditation standards and guides,

جودة التعليم العالى اليمني في لفترة من 7-8 سبتمبر 2020م.

- شاركت في فعاليات و رشة العمل الخاصة بتدشين المرحلة الثالثة (التدريب على الدليل والنماذج) من مشروع الاعتماد الخاص للكليات الطبية: برنامج الطب البشري وفق معابير (WFME)، التي اقيمت بمجلس الاعتماد وضمان جودة التعليم العالى اليمني في لفترة من 9-10 سبتمبر 2020م.
- شاركت كمحكم خارجي في ورش مراجعة واقرار برنامج الماجستير في الادارة الصحية بجامعة الرازي والمجلس اليمني للاختصاصات الطبية.
- academic specialties, which was organized شاركت في تحديث ادلة التدريب السريرية لطلبة كليات جامعة 21 سبتمبر (الصيدلة السريرية، الطب المخبري، التمريض العالي، الادارة الطبية، فني قبالة، فني عمليات، فني تخدير وعناية مركزة)،
 - شار کت فی و رشة اقر ار و اشهار التصنیف الموحد للتخصصات الاكاديمية، التي نظمها مركز تقنية

	representing the university, which were held at the Academic Accreditation Council during the period from January 2018 to June 2024.	المعلومات بوزارة التعليم العالي بالشراكة مع مجلس الاعتماد الأكاديمي بتاريخ 4 يناير 2022م. شاركت في كل ورش العمل التدريبية والندوات العلمية المتعلقة بجودة التعليم الجامعي واعداد وتطوير معايير وادلة الاعتماد الأكاديمي ممثلا عن الجامعة التي عقدت بمجلس الاعتماد الاكاديمي خلال الفترة من يناير 2018م وحتى يونيو 2024م.	
Scientific Activities and Conferences	- Head of the Preparatory Committee for the First Annual Conference for Self-Evaluation of the University and the University's Academic Programs with Quality Standards and Academic Accreditation (First Level) which was held at the University of September 21 for Medical and Applied Sciences during the period from February 18-20, 2018 I participated in the Second International Conference of the Great Messenger with a scientific research entitled "Leadership and Management According to the Quranic Prophetic Approach and Its Role in Building the Modern Yemeni State" which was held in the capital, Sana'a, during the period from September 27-30, 2024.	للجامعة بمعايير الجودة والاعتماد الأكاديمي (المستوى الأول بداية) الذي انعقد بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية خلال الفترة من 18-20 فبراير 2018م. - شاركت في المؤتمر الدولي الثاني للرسول الأعظم ببحث علمي بعنوان "القيادة والإدارة وفق المنهج	الانشطة ومؤتمرات العلمية



- I participated in an international forum entitled Tourism, a Bet on Sustainable Development (Studying the Experiences of Some Countries) which was held in Algeria on April 24-25, 2012, at Saad Dahlab University - in Blida, in cooperation with the Algerian Ministry of Tourism and Traditional Industry, and my participation was through a scientific intervention (research) entitled "The Role of Desert Tourism in Economic and Social Development - The Case of Yemen".

I participated as a trainer in several workshops in the field of quality and academic and health accreditation. The most important of these workshops are the following:

- Training clinical trainers in the workshop held at September 21 University for Medical and Applied Sciences to train trainers on the foundations of modern training according to international quality standards, policies and procedures (JCIA, WHO, WFME) with the participation of trainers in the clinical practical field from all educational bodies and hospitals in the capital, which was held at September 21 University on October 7, 2021.

الحديثة" الذي انعقد بأمانة العاصمة صنعاء في الفترة من 27-30 سبتمبر 2024م.

- شاركت في ملتقى دولي بعنوان السياحة رهان التنمية المستدامة (دراسة تجارب بعض الدول) الذي أقيم في الجزائر يومي 24 و25 ابريل 2012م، في جامعة سعد دحلب- في البليدة، بالتعاون مع وزارة السياحة والصناعة التقليدية الجزائرية، وكانت مشاركتي من خلال مداخله علمية (بحث) بعنوان "دور السياحة الصحراوية في التنمية الاقتصادية والاجتماعية- حالة اليمن".

شاركت كمدرب في عدة ورش عمل في مجال الجودة والاعتماد الأكاديمي والصحي ومن أهم هذه الورش ما يلى:

- تدريب المدربين السريريين في ورشة العمل الذي عقدت بجامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية لتدريب المدربين على اسس التدريب الحديثة وفق



- Training academic and administrative leaders at September 21 University on strategic and executive planning.
- Training academic and administrative leaders at September 21 University on the methodology for preparing improvement projects.
- Training academic staff at September 21 University on the methodology and mechanism for describing academic programs and courses according to academic accreditation standards.
- Training program self-evaluation teams at September 21 University on the methodology and tools for preparing program self-evaluation studies according to the standards of academic accreditation (private) NARS.
- Training the academic staff at September 21 University on the methodology of preparing and evaluating achievement tests based on learning outcomes.
- Training the academic staff at September 21 University on the mechanism and steps for registering in global research and scientific sites.

- معايير وسياسات واجراءات الجودة العالمية (JCIA, WHO, WFME) بمشاركة المدربين في الحقل العملي السريري من كل الهيئات والمستشفيات التعليمية بأمانة العاصمة التي اقيمت بجامعة 21 سبتمبر في 7 اكتوبر 2021م.
- تدريب القيادات الاكاديمية والإدارية بجامعة 21 سبتمبر حول التخطيط الاستراتيجي والتنفيذي.
- تدريب القيادات الاكاديمية والإدارية بجامعة 21 سبتمبر حول منهجية إعداد مشاريع التحسين.
- تدريب الكادر الأكاديمي بجامعة 21 سبتمبر حول منهجية وألية توصيف البرامج الاكاديمية والمقررات الدراسية وفقا لمعايير الاعتماد الأكاديمي.
- تدريب فرق التقييم الذاتي البرامجي بجامعة 21 سبتمبر حول منهجية وأدوات إعداد دراسات التقويم الذاتي البرامجي وفقا لمعايير الاعتماد الأكاديمي البرامجي (الخاص) NARS.

		تدريب الكادر الأكاديمي بجامعة 21 سبتمبر حول منهجية أعداد وتقييم الاختبارات التحصيلية القائم على مخرجات التعلم. تدريب الكادر الأكاديمي بجامعة 21 سبتمبر حول ألية وخطوات التسجيل في المواقع البحثية والعلمية العالمية.	
Publications	- I participated in the Second International Conference of the Great Messenger with a scientific research entitled "Leadership and Management According to the Quranic Prophetic Approach and Its Role in Building the Modern Yemeni State" which was held in the capital Sana'a from September 27-30, 2024 I participated in an international forum entitled Tourism, the Bet on Sustainable Development (Studying the Experiences of Some Countries) which was held in Algeria on April 24-25, 2012, at Saad Dahlab University - in Blida, in cooperation with the Algerian Ministry of Tourism and Traditional Industry, and my participation was through a scientific intervention (research) entitled "The Role of Desert		الأبحاث



Tourism in Economic and Social Development - The Case of Yemen".

- I published a peer-reviewed scientific research in the Yemeni Studies Journal affiliated with the Yemeni Center for Studies and Research, and this research was entitled "The Integrative Relationship between Quality and Accreditation Systems in Improving the Performance of Health Institutions".
- Published a peer-reviewed scientific research in the peer-reviewed scientific journal of the Faculty of Economics, Commerce and Management Sciences at the University of Algiers 3, in the sixth issue 6/2017, and the research was entitled "The Relationship between Development of Health Human Resources the Efficiency of Applying and Accreditation Standards in Private and Public Yemeni Hospitals - A Comparative Study".
- Published a scientific research in an internationally peer-reviewed scientific journal (International Journal of Current Research) in 8/2018, entitled "A STUDY OF MEDICATION USE WITHIN INSURED PATIENTS WITH CHRONIC DISEASES", International Journal of

مشاركتي من خلال مداخله علمية (بحث) بعنوان "دور السياحة الصحراوية في التنمية الاقتصادية والاجتماعية- حالة اليمن".

- نشرت بحث علمي محكم في مجلة دراسات يمانية التابعة لمركز الدراسات والبحوث اليمني، وكان هذا البحث بعنوان "العلاقة التكاملية بين نظم الجودة والاعتماد في تحسين أداء المؤسسات الصحية".
- نشرت بحث علمي محكم في المجلة العلمية المحكمة لكلية العلوم الاقتصادية والتجارية وعلوم التسيير بجامعة الجزائر 3، في العدد السادس2017،6 وكان البحث بعنوان "العلاقة بين تطوير الموارد البشرية الصحية ونجاعة تطبيق معايير الاعتماد في المستشفيات اليمنية الخاصة والعامة دراسة مقارنة".
- نشرت بحث علمي في مجلة علمية محكمة دوليا (International Journal of Current Research) في



Current Research. Vol. 10, Issue, 08, pp. 72273-72281, August, 2018.

- Published a scientific research in the Journal of Studies in University Education and Quality Assurance, Volume (8), Issue (14) for the year 2020, entitled "The Yemeni Health Sector and the Role of September 21 University for Medical and Applied Sciences in Developing It and Building the Modern Yemeni State".
- Published a peer-reviewed scientific research in the September 21 University Journal for Medical and Applied Sciences, Volume 1, Issue 1, 2022, entitled "The Impact of Applying Infection Control and Control Standards in Sana'a Governorate Hospitals on the Level of Reducing the Spread of Diseases and Epidemics".
- Published a peer-reviewed scientific research in the September 21 University Journal for Medical and Applied Sciences, Volume 1, Issue 1, 2022, entitled "Antimicrobial susceptibility of Acinetobacter clinical isolates among ICU Patients in Sana'a City, Yemen".
- Wrote a university book entitled "Total Quality Management in Medical Services -An Applied Perspective", which was published through the Golden Library for Printing and Publishing in January 2020

A STUDY OF MEDICATION "بعنوان 2018/8 USE WITHIN INSURED PATIENTS WITH International Journal of "CHRONIC DISEASES

Current Research. Vol. 10, Issue, 08, pp.72273-72281, August, 2018.

- نشرت بحث علمي في مجلة دراسات في التعليم الجامعي وضمان الجودة المجلد (8) العدد (14) لسنة 2020م بعنوان " القطاع الصحي اليمني ودور جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية في تطويره وبناء الدولة اليمنية الحديثة".
- نشرت بحث علمي محكم في مجلة جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية بالمجلد الأول العدد الأول لسنة 2022م بعنوان" أثر تطبيق معايير مكافحة العدوى والسيطرة عليها بمستشفيات محافظة صنعاء في مستوى الحد من تفشي الامراض والاوبئة".



and became a methodological book taught at the university for all medical specialties.

- Wrote a university book entitled "Principles of Health Administration", which was printed and published through the 48 Library for Printing and Publishing in October 2020 and became a methodological book taught at the university in all medical specialties.
- A book entitled "Health and Support Services Management" has been completed and will be published at the beginning of the 2022 academic year as a methodological university book. My area of interest is issues of strategic planning, quality and continuous improvement and ways to apply them in the health services and university education sector, as well as issues related to economic and health problems and ways to address and solve them.
- I supervised many scientific theses for students (masters and doctorate) at the Yemeni Academy for Graduate Studies and Sana'a University (Administration Center), and participated as an external examiner for several scientific theses in several governmental and private universities.

- نشرت بحث علمي محكم في مجلة جامعة نشرت بحث علمي محكم في مجلة جامعة 21 سبتمبر للعلوم الطبية والتطبيقية بالمجلد الأول العدد الأول لسنة 2022م بعنوان"

 Antimicrobial susceptibility of Acinetobacter clinical isolates among ."ICU Patients in Sana'a City, Yemen
- الفت كتاب جامعي بعنوان " ادارة الجودة الشاملة في الخدمات الطبية- منظور تطبيقي"، تم نشره عبر المكتبة الذهبية للطباعة والنشر في يناير 2020م وأصبح كتاب منهجيا يدرس في الجامعة لكل التخصصات الطبية.
- الفت كتاب جامعي بعنوان " مبادئ الادارة الصحية" تم طباعته ونشره عبر مكتبة 48 للطباعة والنشر في اكتوبر 2020م وأصبح كتابا منهجيا يدرس في الجامعة في كل التخصصات الطبية.

- تم الانتهاء من تأليف كتاب بعنوان ادارة الخدمات الصحية والمساندة وسيتم نشره مطلع العام الجامعي 2022م ككتاب جامعي منهجي.
- مجال اهتمامي هو قضايا التخطيط الاستراتيجي، والجودة والتحسين المستمر وسبل تطبيقها في قطاع الخدمات الصحية والتعليم الجامعي، وكذا القضايا المتعلقة بالمشاكل الاقتصادية والصحية وسبل معالجتها وحلها.
- أشرف على العديد من الرسائل العلمية لطلبة (الماجستير، والدكتوراة) في الاكاديمية اليمنية للدراسات العليا وجامعة صنعاء (مركز الإدارة)، وشاركت كمناقش خارجي لعدة رسائل علمية في عدة جامعات حكومية وأهلية.
- شاركت في نشر بحث علمي محكم في مجلة علمية محكمة عالمية (Medwin publishers) بعنوان Evaluating the potential statin-Drug interaction " among older patients with chronic Diseases in

21 September UMAS

	المجلد 4 ديسمبر Sana·a City, Yemen المجلد 4 ديسمبر
	2022م.
	- شاركت في نشر فصل في كتاب محكم دوليا (BP
	Clinically " بعنوان (International
	significant statin-Drug interaction in
	" older patients with chronic Diseases
	بتاريخ 20 يوليو 2024م.
7	

:مرفقات مهمة

- الصورة الشخصية لعضو هيئة التدريس.
 - مرفق السيرة الذاتية (CV.pdf).